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  Vánoční dárek i pro Oslavence 
Už několik měsíců před Vánocemi vnímám, že pro 
některé začínají Vánoce už dlouho před Adventem. Jsme 
motivováni k tomu, ať se zaměřujeme na dárky a na dary. 
Lidé v tomto směru dokáží opravdu hodně.  
Má to něco do sebe, protože Vánoce jsou svátky Daru. 
Lidstvo totiž dostalo ten největší myslitelný dar – narodil 
se Vykupitel. Ano, Ježíš Kristus je Dar pro každého 
člověka. Proto nás Vánoce zvou k tomu, abychom napodobovali Boha Otce v jeho 
dobrotě, s kterou dává Dar. Když myslíme na dárky pro své bližní, ať je to opravdu 
neseno s podobným úmyslem s jakým Otec daroval svého Syna – nezištně a s láskou.  
Jenomže pozor - dary se nosí především oslavenci. A tím oslavencem je Ježíš Kristus. 
On má o Vánocích narozeniny. Na něj nemáme zapomenout. Dárky dostává o vánocích 
kdekdo, ale co Ježíš? Celá příprava na Vánoce má být především o tom, jaký dar dám 
tentokrát já vánočnímu Oslavenci. Jistě nečeká dary hmotné, ale jde mu o naše srdce, ve 
kterém chce pocítit, že ho máme rádi a že chceme být s ním.            

 P. Marek Dunda                                                                                         
 

Mikuláš v Jeníkově 
Jako každý rok, i letos čekalo na sv. Mikuláše mnoho práce s nadílkou. Není se proto 
čemu divit, že Jeníkov a okolní obce se rozhodl navštívit o několik dnů dříve, aby 
všechny své úkoly stihl včas. Plán byl takový, že v sobotu 3. prosince (na sv. Františka 
Xaverského, velkého patrona misií) navštíví Lahošť, Jeníkov a Oldřichov. 
V neděli na sv. Barboru potom Zabrušany a Hudcov. Ovšem nikdy by to nemohl 
zvládnout sám, kdyby nedostal v Nebi na pomoc anděla sv. Irénia. A nebyl to 
anděl ledasjaký. Ve skutečnosti to byl takový malý tryskáč, úplná nebeská 
formule jedna.  
Jen škoda, že se dostavil i ďáblík Otrava, který podobně jako všichni čerti - jak známo - 
létá rád zejména z elektriky. Tentokrát to odnesla autobaterie na zánovním andělově 
cadilaku, takže svatý Mikuláš s Ireniem museli pěkně po svých. Nebyl by to ovšem sv. 
Irénius, aby jej takové záškodnické kousky rozhodily. Občas sice musel sv. Mikuláše 
trošku popohnat, ale vždy s citem a humorem. Takové trysky pro sv. Mikuláše nebyly 

totiž úplně jednoduché, vždy je to taky už pán v letech: 1700 let už je 
nějaký věk. Vše probíhalo krásně k radosti dětí a vzteku Otravy. 
K některým dětem musel sv. Mikuláš dokonce přijít domů, kam jej 
neomylně dovedl anděl sv. Irénius. Většina jich však přišla s rodiči 
sama, někdy do kostela a někdy do hospody, což bylo trošku náročnější 
prostředí… Avšak téměř všechny byly dobře připravené. Písničku 
zazpívala dokonce i tříletá Kája. Dvanáctiletý Marek se zase pochlubil, 
že v Turecku, tedy na území, kde za svého pozemského života sv. 

Mikuláš působil, už třikrát byl. Jeníkovské děti si vyzkoušely své znalosti o Pánu Ježíši, 
sv. Mikulášovi, adventu, pomoci bližním a dokonce si i procvičily matematiku při hře 
Riskuj v sobotu v podvečer na faře. Celkem dostalo balíček 33 dětí, přičemž největší 
nárůst účasti byl v Lahošti – celých 700%! Už se těšíme na další rok. 

sv. Mikuláš 



Slovo o. Nika 
Milí farníci, zdravím všechny v tomto krásném adventním období, kdy jsme plni 
očekávání. Očekávání narození Spasitele Ježíše. Malé děti se těší na dárky od Ježíška, 
dospělí na vánoční atmosféru a křesťané na narození toho, který přichází zachránit svět 
z hříchu. Adventní doba je časem obrácení. V Bibli se píše: „Nastala doba, kdy je třeba 
se probrat za spánku. Noc pokročila, den se přiblížil. Odložme tedy skutky temnoty a 
oblečme se do výzbroje světla.“  Advent nás tedy vyzývá k tomu, abychom se od 
temnoty obrátili ke světlu. Od života bez Boha k životu s Bohem. V těchto dnech často 
hlásí různá obchodní centra: „Dávejte si pozor na zloděje, kteří vás mohou okrást o vaše 
věci.“ Není to zas tak marné hlášení. I my si dávejme pozor na zloděje, kteří nás mohou 
okrást o pokoj, radost a štěstí. Dávejte si pozor na všechny akční nabídky, katastrofické 
zprávy, pomluvy, nadávky, negativní řeči a pokušení, které na nás budou útočit. 
Nepouštějme zloděje do svého srdce. Tam ať přebývá a vládne ten, který nás 
nadevšechno miluje a na jehož příchod o vánocích se připravujeme. 
O dušičkách se nás pár sešlo k tomu, abychom se pomodlili za zemřelé. Moc nás nebylo, 
což mě trochu mrzelo, ale modlitba má sílu i když se modlí třeba jen 6 lidí. V Lahošti 
jsme zahájili advent u opravené kapličky. Tímto chci obecnímu úřadu poděkovat za to, 
jak se o kapli pěkně stará. V kostele se začalo s opravou varhan. Podařilo se nám získat 
grant od Ústecké komunitní nadace v oblasti podpory MOJE OBEC, MŮJ KRAJ, MŮJ 
DOMOV a to ve výši 50.000 Kč. Je určitá naděje, že by za dva až za pět let mohli zaznít 
ve své původní kráse. Děkujeme obecnímu úřadu Jeníkov za příspěvek 20.000 Kč na 
tuto opravu. Článek níže je vlastně taková prosba o pomoc vás všech. 

 

Budou varhany opět hrát? 
Farnosti se podařilo uspět s přihláškou projektu na záchranu 

varhan do programu ČSOB pomáhá regionům 2016 – podzimní výzva, 
kde můžeme získat až dalších 50.000,00 Kč, ale to bude závislé na výši 
lidmi zaslaných příspěvků. Dle pravidel programu ČSOB pomáhá 
regionům žadatel musí vybrat celkem alespoň 5 000 korun českých od 
drobných dárců a veřejnosti. Příspěvky budou poté přidělovány na 
základě dosažených výsledků jednotlivých úspěšných žadatelů, a to 
podle pravidla „čím více vyberete od veřejnosti, tím vyšší dar získáte“ 

(tzn. ta organizace, která vybere nejvyšší částku, obdrží 50 000 Kč, druhá nejúspěšnější 
organizace obdrží 40 000 Kč, třetí organizace získá příspěvek ve výši 35 000 Kč a čtvrtá 
organizace získá 25 000 Kč). Sbírka finančních prostředků od veřejnosti probíhá          
od 6. 12. 2016 do půlnoci 6. 1. 2017 prostřednictvím veřejné sbírky Fóra dárců.  

Číslo účtu, na který se peníze vybírají, je 101 7777 101/0300 a důležitý je také 
variabilní symbol, bez něhož nejsme schopni určit, ke kterému projektu peníze patří. 
Prosím informujte své dárce o nutnosti uvádět variabilní symbol. Variabilní 
symbol pro váš projekt je : 20165305. Pro výběr peněz je Vám k dispozici nástroj na 
webových stránkách www.csobpomaharegionum.cz, kde Vaši dárci mohou přispět díky 
jednoduchému mechanismu „klikni a daruj“. 

Kdo můžete, tak prosím o malý příspěvek na zadaný účet a kdo má přístup na 
internet, tak může sledovat jak se to vyvíjí. 

o. Nik 



SRDEČNĚ ZVEME! 
Od neděle 18. 12. do úterý 20. 12. bude možné si na faře vyzvednout betlémské světlo. 
 
V úterý 27. 12. 2016 proběhne ve farnosti Jeníkov již 
tradiční setkání u betléma. V 11,00 hodin bude ve farním 
kostele sloužena vánoční mše svatá. Od 13,30 hodin bude 
na faře setkání nad Písmem svatým a v 15,45 začne 
program u betléma, který bude před farou.  
 
Krátký výlet, vánoční spaní a silvestr na faře 
Milé děti, v pátek 30. prosince 2016 vás zveme na krátký výlet . Sraz bude v 10,30 před 
farou, s sebou si vezměte teplé oblečení, svačinu a pití, 20 Kč. Kam? To se nechte 
překvapit… Poté, co se vrátíme, můžete na faře přespat.  
V sobotu 31. prosince zveme na výrobu tříkrálových korunek od 10h. Prožijeme 
společně poslední večer roku. Můžete se těšit na hry, legraci a také poděkování Pánu 
Bohu za uplynulý rok. 
 
Příprava na svátosti 
Brzy začne v Jeníkově na faře příprava na biřmování a křest dospělých. Setkání budou 
1x za měsíc odpoledne, povede je o. Marek Dunda. Přihlašujte se, prosím, na faře v 
Jeníkově nebo u Ireny Ihmové, kontakt: 731 043 178, irenaiii@seznam.cz. 
 

Tříkrálová sbírka 2017 
Jako v minulých letech, i letos je připravována 
Tříkrálová sbírka v Jeníkově, v Zabrušanech i v 
mnohých obcích v celém okolí. Je to dobře hned z 
několika důvodů. Oživuje se tím stará tradice, 
pamatuje se na potřebné, dává se šance vykonat 
dobrý skutek, a navíc je celá sbírka spojena s přáním 
Božího požehnání do nového roku. Chtěl bych touto 
cestou poděkovat všem, kteří vyrazí do ulic, také 
těm, kteří koledníky vlídně přijmou a přispějí na 
charitu. Věřím, že i letos bude Tříkrálová sbírka 

spojena s mnohými setkáními a dobrými zážitky. Rád se též připojuji s přáním Božího 
požehnání do nového roku.  

                                                           P. Marek Dunda  
 

V jeníkovské farnosti se můžete těšit na návštěvu tří králů od 1. do 6. ledna 2017. Letos 
příspěvek půjde i na letní tábory pro děti z Jeníkovska. Zveme všechny ochotné 
pomocníky ke spolupráci. Pro lepší domluvu je dobré se přihlásit. 

Irena Ihmová 
 

Tříkrálová sbírka ve farnosti Zabrušany bude probíhat od úterý 3. 1. 2017 do pátku 6. 1. 
2017. Pokud by se někdo chtěl zapojit do sbírky a pomoci nám, může mě kontaktovat na 
tel. čísle 728501132. Za pomoc budeme vděční a hlavně uvítáme i přítomnost dětí. 

Dana Tichá 
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 „Dobrý Bože, požehnej nám tento bůček na rozmarýnu se 
šťouchanými bramborami, cibulovými kroužky a mátovou 
snítkou a dej chléb těm, kteří ho nemají...“ Tak nějak by 
mohla znít postmoderní modlitba dnešních dnů. Žijeme ve 
společnosti, která je výživou posedlá. Regály novinových 
obchodů na jedné straně přetékají časopisy o kulinářských 
výstřelcích módních kuchařů, na druhé periodiky o zdravém 
životním stylu a nejnovějších, zaručeně účinných dietách. 
Celebritami se dnes stávají kuchaři, přitom nezanedbatelnou 

část potravin vyhazujeme do koše a přibližně miliarda lidí ve světě trpí podvýživou. 
Neřest nestřídmosti, půvabně nazývaná obžerství, má dnes větší význam, než kdy 
předtím, ovšem netýká se jen přejídání. Vážné psychické nemoci anorexie a bulimie jsou 
toho dokladem. Nestřídmost je neřest nejbližší tělu a přispívá i rozvoji dalších neřestí, 
proto také zaujímá první místo v našem výčtu.  
 

Nestřídmost – obžerství v Bibli 
Náš český výraz pro nestřídmost vychází kulturně z řeckého 
slova „gastrimargia“ a latinského „gula“. Za zmínku by stálo 
i staroslověnské „črevougodje“, které doslova znamená 
„ukájení břicha“. Je pozoruhodné, jak často se v Písmu 
svatém zmiňuje jídlo. První stravovací pokyny stanoví podle 
knihy Genesis Hospodin už v ráji: „Hle, dal jsem vám na 
celé zemi každou bylinu nesoucí semena i každý strom, na 
němž rostou plody se semeny. To budete mít za pokrm.“ 
(Gen 1,29) Ráj je tedy místem vegetariánů. Má to 
samozřejmě svou symboliku: Vegetariánství se obejde bez prolévání krve, což je právě 
symbolem rajského míru, kýžené charakteristiky humanity. I první hřích se symbolicky 
vyjadřuje pomocí pojedení zakázaného ovoce. Výrazem identity vyvoleného národa je 
vedle obřízky i rituální čistota s mnoha omezení v jídle. Na druhou stranu je mnoho 
metafor v žalmech a prorocích gastronomických: „Hospodin zástupů připraví na této 
hoře všem národům hostinu tučnou, hostinu s vyzrálým vínem, jídla tučná s morkem, 
víno vyzrálé a přečištěné.“ (Iz 25,6) V Novém zákoně se Ježíš běžně účastní hostin 
i s celníky a hříšníky, takže si vyslouží hanlivé označení „žrout a pijam“ (Lk 7,34). 
Zároveň je ale ten, který se před svou misí čtyřicet dní postil. Vrcholem biblického 
vnímání konzumace je pak Eucharistie, kdy se při poslední večeři Kristus dává svým 
učedníkům věčně z pokrm. Hranici mezi vyvoleným národem a zbytkem světa po jeho 
smrti a vzkříšení vyjadřuje i zrušení starozákonních omezení v jídelníčku. Svatý Petr 

vidí ve vytržení plachtu se všemi zvířaty a slyší hlas: „Vstaň, 
Petře, zabíjej a jez.“ (Sk 10,13) Ke katolicitě, tedy všeobecnosti 
křesťanství, patří i to, že můžeme jíst všechno. Jak rádi toho 
mnozí využívají! K vyváženosti je třeba připomenout také 
významné místo půstu v celém Písmu svatém, kterého užívali 
v důležitých životních situacích biblické postavy jako Mojžíš, 
David, Eliáš, Ester, Daniel, Anna, Pavel a další. 
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Chybné přístupy k potravě  
Neuměřené přístupy k jídlu bychom mohli rozdělit do tří skupin. První bychom nazvali 
podle starokřesťanské sekty „gnostikové“ . Tito bludaři pohrdali tělem a v tomto smyslu 
se snažili popřít i svou potřebu sexuality a stravy. Příkladem moderní sekty jsou 
breathariáni, kteří tvrdí, že je možné žít pouze ze vzduchu. Ačkoliv bylo mnoho 
takových guru usvědčeno z podvodu, příznivců podobných sekt inspirovaných 
gnostickým pohrdáním tělem je bezpočet.  
Druhou skupinou lidí by byli tzv. „foodies“ , pro něž jídlo není 
prostředkem k životu, ale v podstatě smyslem života. Je to typické 
obžerství převlečené za ctnost. U alkoholu je v případě nadměrného 
užívání samozřejmé nebezpečí alkoholismu.  
Třetí skupinou jsou uctívači útlosti a zdravého životního stylu. Úsilí o 
zdravý životní styl je samozřejmě v pořádku, ale při přehnaném důrazu 
na tuto hodnotu hrozí marnivost a strach ze smrti, která si pro každého 
dříve či později přijde. I zdraví je pouze hodnota dočasná. Krom toho 
současný obdiv ke štíhlosti vytváří společenský tlak, na který odpovídá 
nemálo lidí, především mladé ženy, mentální anorexií. Církev se postí – 
svět drží dietu. Navenek to vypadá stejně, ale účel je rozdílný. Světu jde 
jen o blaho těla, zato Církvi jde o prospěch duše. Tělo není špatné, ale 
duše mu musí vládnout.  
 

Křesťanský přístup k jídlu a pití 
Pro křesťanství je jídlo prostředkem k dosažení vyššího cíle. Můžeme rozlišit tři situace. 

Hostina – při hostině má jídlo svátostný rozměr: je to 
viditelné znamení neviditelné lásky. Plní funkci radostné 
družnosti v jídle. Toto je lékem pro zaměření na výše 
zmíněné gnostické chápání – gnostikové se zaměřují sami na 
sebe. Hostina je slavení Boží lásky v přítomné lásce 
přátelské. V tomto je velmi inspirativní film Babetina hostina, 
v němž zkostnatělá puritánská sekta zažije díky mimořádně 
slavnostní hostině proměnu až eucharistickou.  

Půst – vedle almužny a modlitby je to nezbytná součást křesťanské praxe. Je to opět lék 
na druhý z popsaných nezdravých přístupů. Cílem postu a abstinence není působit si co 
nejvíce utrpení, ale podřídit tělo duši a duši Bohu. Podle starokřesťanského spisu 
Didaché se křesťané postili dva dny v týdnu – ve středu a v pátek. Podobně to slyšíme o 
farizeovi v Lukášově evangeliu (Lk 18,12). Ježíš Kristus půst automaticky očekává – při 
nabádání říká: „Když se postíš...“ nikoli „Pokud by ses postil...“ (Mt 6,16) 
Uměřenost v jídle – kdo příliš prahne po pomíjivém, stává se lhostejným k věčnému. 
To je varováním pro třetí typ neuspořádanosti. Uměřenost jako klíč k láskyplnému 
zacházení s druhými lidmi. Přehnané dopřávání si krátkodobých, instantních požitků je 
znamením nezvládnuté sebelásky, která pochopitelně poskytuje jen málo prostoru 
starosti o potřeby druhých. Pán Ježíš říká: „Nemějte starost o svůj život, co budete jíst, 
ani o tělo, co budete mít na sebe. Což není život víc než pokrm a tělo víc než oděv?“  
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Neřest nestřídmosti 
Chápat neřest nestřídmosti jen v souvislosti s pokrmem nestačí. 
Staré latinské přísloví říká: „Jsi to, co jíš.“ Vytrvalá konzumace 
člověka proměňuje podle svého obrazu. Kdo by hodně jedl 
vepřové, nakynul by jako vepř. Kdo by vytrvale sledoval nevkusné 
pořady z televize, přišel by o vkus. Obecněji tedy můžeme rozlišit 
nestřídmost podle oblastí, které zasahuje.  
a) tělesná 
Tělesná nestřídmost se týká přehánění v jídle a pití. Nestřídmá je 
konzumace, když jím/piju: (a) příliš, (b) vybíravě, (c) hltavě, (d) 
bezdůvodně často, (e) pouze kvůli požitku. Netýká-li se to 
alkoholu, jedná se o lehký hřích. Jak píše John Zmirak: „Jedení 
a pití jsou prosté, přirozené požitky, k nimž máme přístup díky Boží 

štědrosti. A můžeme se z nich radovat, jak jen chceme, pokud je nepožíváme příliš brzy, 
příliš draze, příliš dychtivě, příliš nadměrně nebo příliš vybíravě, a pokud je neužíváme 
jen pro ně samé, ale uchováváme si alespoň implicitní povědomí, že své tělo sytíme 
k oslavě Boží.“ 
O těžký hřích se jedná, když si člověk těžce poškozuje zdraví, pokud 
se konzumace stává mým posledním cílem. Zřejmě to platí 
o alkoholu a jiných drogách. I víno Bůh stvořil k radosti srdce, jak 
praví žalm (Ž 104,15) – ale existuje i pití, které žádnou radost 
nepřináší.  
Smutné je, že tato neřest je možná pouze v podmínkách bohatých 
společností, které za svůj blahobyt vděčí částečně i dominanci nad 
rozvojovými zeměmi – ať už v minulosti v podobě kolonizace a 
otrokářství, nebo v současnosti v podobě bezohledného obchodního 
přístupu. Je tak svým způsobem jednou z „civilizačních nemocí“.  
b) duševní  
Nestřídmost se může týkat i intelektu. Například hřích zvědavosti (curiositas) je prahnutí 
po informacích, které nemají ani vztah k mému povolání ani neprohlubují můj vztah 
k Bohu. Typicky jsou to bulvární časopisy, noviny a internetové portály, které lidé hltají 
kvůli skandálům celebrit. I duše potřebuje svou zdravou potravu, ale hrozí jí sycení 
intelektuálním „junk food“ – jako pojídat brambůrky a křupky místo pořádného jídla. 
Mezi nejhorší hříchy patří pomlouvání – šíření nepravdivých informací poškozujících 
dobrou pověst bližního. Je třeba si dávat velký pozor na šíření informací, které člověk 
čte nebo slyší. Seriózní noviny mají v etickém kodexu zásadu ověřovat zdroje, ze 
kterých čerpají, aby držely vysoký standard 
věrohodnosti. Neměl by každý brát ohled na pramen 
informací i při šíření ústních informací? Zamyslet se 
dříve, než člověk vypustí zprávu ze zdroje typu „jedna 
paní povídala?“ Měla by to být povinnost. Jako hřích by 
měl člověk vnímat i čtení bulvárních novin a časopisů, 
nebo webových informačních portálů, které manipulují 
informace a neuvádí prameny.  
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V současnosti se takových webů jako „parlamentní listy“, či „protiproud“ vyrojila celá 
řada a šíří propagandu ve prospěch příklonu k ruské zločinecké politice.  
Také přehnanost v mluvení není dobrá vlastnost. Sám Pán Ježíš řekl: „Pravím vám, že 
z každého planého slova, jež lidé promluví, budou skládat účty v den soudu. Neboť podle 
svých slov budeš ospravedlněn a podle svých slov odsouzen.“ I proto pouštní otcové 
v Apofthegmatech zvláště zdůrazňují střídmost ve slovech: „Ml čení je víc ne mluvení. 
Mlčení totiž střádá poklady a mluvení je utrácí.“ (Ap IV,18) 
c) duchovní 
I na duchovním poli může nabývat nestřídmost patologických rysů. Jde nejčastěji 
o začátečnické hledání duchovních požitků, tedy důraz na citovou složku a čas útěchy. 
Patří sem ale také sklon k excesům, jako například vyhrocená mariánská zbožnost, která 
směřuje pouze k Panně Marii bez vztahu k jejímu synu Ježíšovi. Dá se sem zařadit 
i skrupulantství, čili přehnaně citlivé svědomí, které penitenta 
nutí se příliš často zpovídat i z pouhých pokušení a špatných 
myšlenek. Je to často naléhání na zpovědníky a duchovní vůdce, 
aby povolili přehnanostem: „Domnívají se, že neslouží Bohu, 
není-li jim dovoleno jít za svými náklonnostmi...“ Je to důraz na 
okoušení citové sladkosti namísto chvály Boha. Podobně nezralé 
je i očekávání citových útěch v modlitbě, ačkoli k duchovnímu 
růstu patří i vytrvalost právě v dobách neútěchy a těžkostech.  
 
Hlad po Bohu 
Postit se nestačí. Je třeba kultivovat duchovní žízeň a hlad. Ježíš Kristus na Kříži volá: 
„Žízním.“  (Jan 19,28) Žízní po člověku. Žízní po tom, aby byl předmětem lidské žízně. 
Ne kvůli sobě, ale protože ví, že naše dobro na tom závisí. Nežízní po nás proto, že by 
nás potřeboval ke svému štěstí, ale proto, že ho ke svému štěstí potřebujeme my. Jde 
o lásku, ne o sebelásku.  
Umrtvování tělesných vášní je jen prostředkem. Cílem je touha po nebeském Chlebě. 
Tato potrava je vždy v hojnosti připravena všem, kdo o ni prosí. Ale kolik je těch, kdo 
prosí?                                                                                                               jáhen Daniel 
 

Exercicie 2017 u svatého Jiljí v Prosiměřicích: 
Jsou již připraveny termíny a témata exercicií v Prosiměřicích pro 
rok 2017. Vyberte si některý z turnusů: 
26. – 29. 1. – Soluňáci – P. Marek Dunda – Tah na cíl 
2. – 5. 2. – muži – jáhen Ladislav Kinc – list Efezským: MILOST 
9. - 12. 2. – Marianky malé – P. Marek Dunda – S radostí 
16. – 19. 2. – Marianky střední – P. Marek Dunda – Bohu díky 
23. – 26. 2. – Marianky dospělé – P. Marek Dunda – Ve světlé víry 
2. – 5. 3. – ženy – P. Milan Plíšek – Hovory o víře 
9. – 12. 3. – ženy – jáhen Ladislav Kinc – list Efezským: MILOST 
6.- 9. 4. – maminky Marianek a Soluňáků – P.Marek Dunda – S Marií 



Když jedeme někam na lidové misie, procházíme při nich 
celou farnost a v každé domácnosti kněz nabídne požehnání 
domu nebo bytu. Pozastavme se nad tím, proč se vůbec toto 
žehnání domů koná. 
Když se požehná dům, je toto místo obdařeno zvláštní Boží 
milostí, která se projevuje Boží pomocí a ochranou. Zároveň 
se tím toto místo očišťuje po duchovní stránce a to tak, aby 
vliv dřívějších hříchů nemohl dál dopadat na ty, kdo zde žijí. 
V požehnaném domě se snadněji koná dobro a člověk 
lehčeji může odrazit pokušení ke zlému. Protože my lidé 
jsme všichni hříšní a více nebo méně hřešíme, je tím 
poznamenáno i prostředí, ve kterém žijeme. Někteří 

vnímavější lidé to dokáží i přímo rozpoznat. Když se v požehnaném domě někdo modlí, 
toto požehnání nejenže se udržuje, ale i rozmnožuje. Platí to však i naopak, když se 
v požehnaném domě hřeší, vliv požehnání se umenšuje a oslabuje. 
Nejednou jsem se setkal s tím, že lidé po požehnání domu říkali například: „Konečně 
mohu klidně spát celou noc, dřív mě budily strašné sny“ nebo „už se mi konečně přestal 
ve 3 hodiny v noci samovolně zapínat počítač“ nebo „konečně jsme našli sílu si o všem 
otevřeně pohovořit, odpustit si a začít znovu“ a tak dále. 
Proč vůbec píšu tento článek? Uvědomil jsem si, že i v našich 
farnostech žijí lidé, kteří prožívají něco těžkého (a občas to 
i řeknou), co by bylo možné skrze požehnání ovlivnit nebo 
dokonce úplně změnit. Některé obce jsme sice už před lety 
takto plošně prošli a požehnání nabídli, ale k mnohým jsme 
se ještě nedostali. Navíc i tam, kde domy byly požehnány, 
někdy nastane situace, kdy je vhodné dům požehnat znovu. 
Tak, aby u nás neplatilo „kovářova kobyla chodí bosa“, tzn. žehnáme domy v jiných 
farnostech a „naše“ necháme bez tohoto velkého daru, chci za nás kněze a jáhny z 
farních týmů nabídnout, že na požádání jsou ochotní vám dům nebo byt požehnat. 
Samozřejmě bezplatně. Ne, že by to nemělo žádnou cenu, ale je to tak vysoká hodnota, 
že se za ni ani zaplatit nedá. A my jsme „jen“ rozdavatelé milostí, které Bůh dává 
zdarma. Stačí se tedy domluvit…                                                              P. Marek Dunda 
 
P.S. Téma požehnání a prokletí se netýká jen jednotlivých domů, ale i celých vesnic, celého 
kraje, kde lidé žijí. Proto je dobře konat pokání i za hříchy druhých a také i veřejné 
bohoslužebné akty smíření, které svolávají požehnání na kraj a lámou zlou moc starých i 
nových prokletí pramenících ze hříchů, kterými je kraj poskvrněn. Proto také v sobotu 
12.11. při uzavírání znojemské brány milosrdenství otec děkan povolal do této brány 
několik bratří a sester, kteří veřejně poprosili za odpuštění hříchů, které v minulosti 
poznamenaly  nebo v přítomnosti stále poznamenávají náš kraj. Tak poslední prosby, které 
ve znojemské bráně milosrdenství zazněly, byly prosby za odpuštění křivd, kterých se 
v našem kraji dopustili Němci vůči Čechům a Češi vůči Němcům a křivd, kterých se 
dopustili funkcionáři komunistického režimu. Zazněla prosba o odpuštění hříchů potratu, 
rozvodu, zneuctění eucharistie při krádeži v kostele. Prosili jsme za odpuštění pohoršení, 
které způsobili svým chováním Bohu zasvěcení lidé  - kněží a řeholníci. Modlili jsme se 
také za odpuštění hříchů souvisejících nepoctivým podnikáním a s provozem heren a 
veřejných domů. Pro všechny zúčastněné to byla velice silná chvíle. 

Taky 
vám 
doma 
straší? 



Podzimní prázdniny na Moravě 
V pátek 28. října jsme přišli na faru v Jeníkově a tam to začalo. Dopoledne jsme šli 
rozdávat Dušičkové zpravodaje. Ve 13,00 odpoledne jsme šli na faru na oběd. Po obědě 
jsme jeli do Zabrušan na mši svatou a na hřbitov. Pak měl o. Marek setkání s farníky nad 
Písmem Svatým. A my děti jsme byly dole v herně a hrály společenské hry a zpívaly 
společně s Irčou, Aničkou a Lenkou.  
Pak za nějakou dobu jsme se připravovali na odjezd na Moravu. V 19,00 večer byl 
odjezd. Na cestě jsme měli otázky ze mše svaté, kterou měl o. Marek a to není zcela vše; 
zpívali jsme, povídali, atd… Při jízdě v autě jsme usínali, že se o. Markovi nechtělo 
spát? Mě teda ano a moc. A konečně ve 22,00 hodin jsme dorazili do Lančova a tam nás 
čekali Táňa s jejím tatínkem. A pak jsme šli spát.  

Ráno jsme se vzbudili na snídani. Pak odpoledne jsme šli ven 
hrát fáborkovanou. Dokonce se připojily i lančovské děti, 
bylo to super. A pak byl oběd. Po obědě jsme šli do Vranova, 
šli jsme přírodou a po cestě jsme našli bunkr pro vojáky. 
Bylo to super. Po nějaké době jsme došli do cíle. Ve Vranově 
jsme šli do krámu a pak jsme šli na faru. A tam jsme 
složenkovali. V 18,00 byla mše svatá v Zadních Hamrech. A 
pak jsme jeli do Lančova. A tam jsme měli soutěž o nejlepší 
chlebíček. Tak a to by byla sobota.  

Další den, tedy v neděli, to nás vyzvedl autem o. Marek a jeli jsme do Vranova na mši 
svatou. Po mši svaté jsme vyrazili na cestu domů. Jeli jsme jedním autobusem, 4 
vlakama a pak autem. A řidič auta byl František. A když jsme dorazili domů vše jsme 
povyprávěly.  

Natka 
 

První adventní víkend na faře 
V sobotu 26. listopadu se v Jeníkově konalo potáborové setkání. 
Na setkání přijelo 5 dětí z turnusu B a jeden účastník turnusu A.    
Z vedoucích přijel kromě domácích také Lukáš z Prahy a 
nemůžeme zapomenout na o. Nika, který celé setkání provázel. 
Nejprve jsme si sdělili vzpomínky a zážitky z tábora. Děti 
vzpomínaly, jak hledaly nářadí pro Pata a Mata, jak se cvičili ve 
spolupráci při přesouvání kuličky jako kapky vody do kelímku 
pomocí nařezaných trubek… Také jsme si připomněli některé 
vlastnosti Pata a Mata – byli vždy kamarádi, spolupracovali, 
nehádali se.  
Z prvního turnusu bylo vzpomenuto koupání v přehradě a to, jak se Edmund nechal 
nachytat na turecký med a lev Aslan šel místo něj zemřít. O. Nik dětem připomněl, že 
Aslan je jako Pán Ježíš, který nás svou smrtí vykoupil. 
Na závěr setkání se promítaly fotky z obou táborů, zpívalo se několik písniček a hrály 
hry.  
Proto, že účastníků potáborového setkání nebylo mnoho, na velké přání dětí se spojilo s 
odpoledním vyráběním adventních věnců a dokonce se spaním na faře. 



Na vyrábění adventních věnců přišly i další děti a dospělí z 
Jeníkova a okolí. Každý si vyrobil jiný věnec a všem se 
moc povedl! Kluci dokonce vymysleli i dřevěnou ozdobu 
na pověšení. Na závěr o. Nik všem věnce požehnal. 
Vysvětlili jsme si Cestu k pastýři, kterou půjdeme k 
Ježíškovi do Betléma. Schylovalo se k večeru a po úklidu 

materiálů z adventních věnců, hře a modlitbě se děti ukládaly ke spánku. 
V neděli jsme se po snídani vydali na mši svatou do Duchcova. Po cestě na děti čekaly 
za odměnu otázky za bonbóny. Nachýlil se čas a po obědě se děti vrátily domů.  
Odpoledne na faru přišlo dalších pár dětí, které si také chtěly vyrobit adventní věnec. 
Moc se jim povedl! Bohu díky za tento víkend a prosíme o modlitbu za farnost. 

s.k. Irča 
 

Poutní mše svatá v Zabrušanech a dušičková 
pobožnost na místním hřbitově 
I v letošním roce jsme se koncem října zúčastnili dušičkové pobožnosti na hřbitově 
v Zabrušanech, kde jsme se společně modlili za naše zemřelé.  Po této pobožnosti jsme 
se pak sešli ve farním kostele svatých Šimona a Judy a společně s některými místními 
farníky jsme slavili poutní mši svatou. Při mši svaté nám o. Marek připomněl, jak 
v dřívější době byl kostel pro místní tak významný, že když se 
mělo začít těžit na místě, kde kostel stál, tak neváhali a kostel 
přesunuli na bezpečné místo, kde stojí dodnes. V dřívější době 
také byla v místním kostele sloužena mše svatá téměř každý 
den. A jak to vypadá nyní? Je i dnes pro nás kostel místem, kam 
přicházíme, abychom načerpali sílu pro náš každodenní život?  
Svatý Šimone a Judo, oroduj za nás a za celou naši farnost. 

Dana T. 
 

 

Slůvko pro děti 
Milé děti! Advent, doba přípravy na Vánoce se chýlí ke 
konci. S některými jsme se ho na faře snažili dobře prožít, a 
tak se dobře připravit na Vánoce. A jak? Například 
poslouchat rodiče, pomáhat jim, více se modlit, pěkně 
pozdravit paní sousedku, s někým se usmířit… a určitě vás 
napadne spousta dalších věcí. Nyní nastává čas Vánoc. Doba, 
kdy si připomínáme, že před mnoha a mnoha lety se 
v Betlémě narodil malý Ježíšek. Je Boží Syn, a přesto se 
narodil jako chudé děťátko. Stalo se to z lásky k nám. Pán 

Bůh nás má tak rád, že poslal svého Syna, aby žil náš život, zemřel a díky tomu, když se 
budeme snažit, se můžeme dostat do nebe! Není to krásné, že nás má Pán Bůh tolik 
rád?! Snažte se tedy i vy prožít Vánoce s myšlenkou, že slavíme narozeniny Pána Ježíše! 

s. k. Irča 



 
 
 
 
Nedávná studie prokázala, že z 2.293.618.367 osob je 94 % příliš 
líných, než aby si přečetli celé toto číslo.  
 
Chlapec rozbije vázu v domě bohatého strýce. Když to strýc zjistí, 
rozlítí se a dá se do křiku: „Víš vůbec, jak stará ta váza byla?! Byla 
ze 17. století!“ Chlapeček si úlevně oddychne: „Uf, no ještěže 
nebyla nová!“  

Pepa: „Představ si to, spadl jsem minulý týden 
z desetimetrového žebříku!“ Franta: „To si děláš 
srandu - to je hrůza!!! Jak jsi to vůbec přežil?!“ Pepa: „Naštěstí to 
bylo jen z druhé příčky.“   

 
„To by mě zajímalo, co nám zítra pán Bůh hodí?“ mudruje pod 

vánočním stromečkem policista. „A co by ti měl jako Bůh házet?“ nechápe paní 
policajtová. „No, je přece zítra Boží hod, ne?“ 
 
„Tati a odkud je vlastně Ježíšek?“ ptá se pětiletý syn otce pod 
stromečkem. „Když se podívám na většinu etiket z dárků, tak 
bych řekl, že z Číny.“ 

 
 „Strýčku víš, jaký vlak má největší zpoždění?” 
„Nevím.” „Ten, co jsi mi slíbil loni k Vánocům.” 
 
Anička se modlí před Vánocemi a na konci modlitby zakřičí. - Ježíšku, 
dones mi kolo! - Ježíšek není hluchý, domlouvá jí sestra. - Ale babička ano! 

 
„Tatínek mi na Vánoce nasliboval hory doly.“ „A splnil ti svůj slib?“ „Ano, 
koupil mi atlas hor.“ 
 
 „Slyšel jsem, že v Třeboni byla potlačena demonstrace proti vánočním 
svátkům.“ „Nepovídej?! A kdo tam prosím tě demonstroval?“ „Kapři.“ 
 
Přijde pan Novák do lékárny a povídá lékárníkovi: "Chtěl bych něco na zub."  
„Ale to jste zde špatně, musíte vedle do cukrárny." 
 

Vánoční farní zpravodaj vydalo pro Římskokatolickou farnost Jeníkov vedenou duchovním správcem P. Mgr. 
Janem Richterem - otcem Nikem (mobil: 731 402 743; email richterjan@seznam.cz) společenství FATYM   (farní tým) 
VRANOV NAD DYJÍ a PŘÍMĚTICE-BÍTOV. Kontaktní adresa: fara Jeníkov 1, PSČ 417 24. s. k. Irena Ihmová tel. 
731043178  

Zpravodaj vyšel v prosinci 2016 v nákladu 1000 výtisků. Příští vydání zpravodaje (již osmdesátéprvní)) plánujeme 
jako velikonoční a vyjde, dá-li Bůh, v dubnu 2017. Rozdáváno zdarma do každé domácnosti farnosti (v Jeníkově, 
Oldřichově, Lahošti a Hudcově a Zabrušanech). Děkujeme všem, kteří nám jakýmkoliv způsobem pomáhají. Pán Bůh 
zaplať! Vytiskl Tiskový apoštolát FATYMu. Text zpravodaje (a také jeho starší vydání) se nachází i na našich 
internetových stranách www.fatym.com. 

Číslo účtu jeníkovské farnosti, kam můžete posílat dary na opravu střechy kostela je 184058097/0300 
Pro vlastní potřebu.   Internet:   http://www.fatym.com                     Neprodejné! 


